
مشكل قطع آب شرب روستاهای 
سیل زده استان گلستان برطرف شد 
گرگان، خبرنگار وطن امروز: به گزارش روابط عمومی 
و آموزش همگانی ش��رکت آبفار گلس��تان  مشکل 
قطع آب ش��رب روس��تاهای حادثه دیده از س��یل 
اخیر استان گلستان برطرف شد. مهندس خواستار، 
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت آبفار گلستان 
با اعلام این خبر افزود: تاسیسات آبرسانی روستایی 
در شهرستان های علی آباد کتول، رامیان و آزادشهر 
بیشترین خس��ارت را در س��یل اخیر داشته است. 
مهندس علیرضا خواس��تار اظهار داش��ت: با تلاش 
همکاران ستادی، شهرستانی و اکیپ های امدادرسانی 
تاکن��ون مش��کل قط��ع آب ش��رب 23روس��تای  
حادثه دیده سیل اخیر برطرف شده است. وی افزود: 
در این مدت 6 دستگاه تانکر سیار، آب شرب سالم و 

بهداشتی روستاهای حادثه دیده را تامین کرد. 

ضرورت  تلاش  برای اتمام مسكن مهر
بندرعب�اس، خبرنگار وطن امروز: استاندار هرمزگان 
گفت: متاس��فانه ما وارث مشکلات بسیاری از طرح 
مسکن مهر هستیم و عدم تدبیر و برنامه ریزی مناسب 
در اجرای طرح مسکن مهر در گذشته موجب شده 
این طرح امروز با مشکلات زیرساختی مواجه باشد.  
جاس��م جادری در نشست ش��ورای مسکن استان 
هرمزگان با بیان اینکه متاس��فانه ما وارث مشکلات 
بس��یاری از طرح مسکن مهر هستیم، اظهار داشت: 
عدم تدبیر و برنامه ریزی و نظارت مناسب در اجرای 
طرح مسکن مهر در گذشته موجب شده این واحدها 
امروز با مشکلات زیرساختی بسیاری در زمینه های 
آب، برق و فاضلاب مواجه باشند که این مساله مردم 

را دچار گرفتاری های متعددی کرده است. 

نیاز زیرساخت مسكن مهربه اعتبارات
بندرعباس، خبرنگار وطن امروز: قائم مقام وزیر نیرو 
در طرح مس��کن مهر گفت: براس��اس جمع بندی 
و ب��رآورد هزینه صورت گرفت��ه در مجموع تکمیل 
زیرس��اخت های مسکن مهر در کش��ور در 3 بخش 
آب و فاض��لاب و برق نیازمند 5 هزار و 600 میلیارد 
تومان اعتبار است. محمدرضا امیرکمالی در نشست 
ش��ورای مسکن استان هرمزگان با بیان اینکه طبق 
دس��تور معاون اول رئیس جمهور ب��رآورد اعتبارات 
مورد نیاز برای تکمیل زیرس��اخت های مسکن مهر 
در کش��ور انجام ش��د، اظهار داش��ت: در این راستا 
کمیته س��ه جانبه ای متش��کل از نمایندگان وزارت 
نیرو، وزارت راه و شهرس��ازی و معاونت برنامه ریزی 
ریاست جمهوری تشکیل و جلساتی برای مسکن مهر 

31 استان تشکیل شد. 

گلستان
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»ک��راراً از ایران نظر اینجانب را درباره مراس��می که به 
عنوان جشن های س��وم و پانزدهم ش��عبان برپا می  شده 
خواس��ته  اند؛ مع  الأس��ف رژیم منحط برای مسلمین ایران 
عیدی نگذاش��ته است. دست ش��اه تا مِرفَق به خون ملت 
ای��ران فرورفته و در حال حاضر ملت عزیز در عزای عزیزان 
خود نشسته. چگونه ممکن است کسی نظر دهد که جشن 
بگیرند و شادمانی کنند؟... اکنون لازم است در این اعیادی 
که در سلطنت این دودمان ستمگر برای ملت ما عزا شده 
است بدون هیچ گونه تشریفات که نشانگر عید و شادمانی 
باش��د در تمام ایران، در مراکز عمومی مثل مساجد بزرگ 
اجتماعات عظیم به پا کنند و گویندگان ش��جاع محترم، 

مصائب وارده بر ملت را به گوش شنوندگان برسانند.«
مرحوم آیت الله سیدحسن طاهری خرم آبادی در جلد 
دوم کتاب خاطرات خ��ود درباره این پیام اثرگذار حضرت 
امام خمینی)ره( می نویسد: بعد از حوادث و وقایعی که از 19 
دی قم به بعد، به وقوع پیوست، همانند چهلم ها و حمله به 
حوزه های علمیه  قم و مشهد و یورش به مجالس و محافل 
و منازل مراجع و... که منجر به کشته و زخمی شدن ده ها 
تن گردید، اکنون ایام نیمه  ش��عبان و برگزاری جشن های 
نیمه شعبان در راه بود. چون در این ایام جشن و سرور فراتر 
از حالت معمولی بود، این وضعیت ممکن بود به فراموشی و 
نادیده گرفتن آن حوادث و رخدادها منجر شود و این مطلب 
برای جامعه، بسیار ناگوار بود. این موضوع ایجاب می کرد که 
حضرت امام دستور بدهند چراغانی در نیمه شعبان انجام 
نشود.پس از این فرمان تاریخی امام خمینی)ره( در سیزدهم 
تیرماه 1357، مردم، خطبا و وعاظ مش��هور از جمله شیخ 
احمد کافی به آن لبیک گفتند. ساواک که این امر را به ضرر 
حکومت می دید، با تحکم و تهدید از او خواست نیمه شعبان 
در ته��ران نمان��د و به مس��افرت برود. ایش��ان زادگاهش 
مش��هدالرضا)ع( را انتخاب کرد اما هرگز به دیار یار نرسید 
و در سانحه رانندگی روز جمعه سی ام تیر ماه 1357 و در 
روز نیمه شعبان، بین راه قوچان و مشهد در سن 42 سالگی 
به دیدار معبود ش��تافت. »جعفر« راننده جدید خودروی 
حجت الاس��لام و المسلمین کافی در ظاهر توسط ساواک 
دستگیر شد، اما از آن تاریخ به بعد کسی او را ندید تا این 
شایعه بیش از پیش قوت بگیرد که از عوامل ساواک بوده و 
ماجرای تصادف نیز از پیش برنامه ریزی شده است. عباسعلی 
محمدی نیز بر این عقیده است و از حاج آقای کافی با قید 
»ش��هید« یاد می کند. بزرگ ترین مجموع��ه دار نوارهای 
مذهبی که حدود 200 سخنرانی مرحوم شیخ احمد کافی 
را ضبط کرده، از حال و هوای مهدیه تهران در 4 دهه پیش 
می گوید، زمانی که نوار کاست مرسوم نشده بود و صفحات 

گرامافون رواج داش��ت. کم کم با 
به شهرت رسیدن حجت الاسلام 
و المسلمین ش��یخ احمد کافی، 
ضبط سخنرانی ها روی نوار رونق 
گرفت و مردمی که تشنه شنیدن 
معارف اسلامی و سخنان انقلابی 
بودند، کاست ها را تهیه می کردند 
و می شنیدند و در اختیار دیگران 
قرار می دادند. آقای محمدی هم 
یکی از آن دس��ت افرادی اس��ت 
که با عشق به اهل بیت و علاقه به 
آرمان های انقلابی پا در این عرصه 
نهاد و حالا نیم قرن است در این 

فضا تنفس می کند.
***

 حاج آقای محمدی! زمستان گذشته بود که از شما به 
عنوان بزرگ ترین مجموعه دار نواهای مذهبی و به پاس 
نی�م قرن ضبط  آثار مداحی و ذاکری کش�ور تجلیل به 
عمل آمد. ابتدا بفرمایید چند سال دارید که ۵۰ سال آن 
را در هیات ها، حسینیه ها و مراکز سخنرانی سر کرده اید 
و اینکه بزرگ ترین مجموع�ه دار نواهای مذهبی یعنی 

دقیقا چند نوار کاست؟
من متولد سال 1312 در الیگودرز هستم و تا الان بیشتر 
از ۸0 سال از خدا عمر گرفته ام که شکر خدا نیم قرن آن در 
خدمت به اهل بیت عصمت و طهارت سپری شده و امیدوارم 
مورد قبول و رضای خداوند باش��د. این القاب و عناوین هم 
دوستان لطف کرده اند و به بنده داده اند؛ اگرنه خود را لایق 
آنها نمی دانم؛ من هر چه کردم از روی علاقه و بر حس��ب 
وظیفه بود. درباره بخش دوم سؤال شما باید بگویم پارسال 
که می خواستند از بنده تجلیل کنند و آرشیو دیجیتالی نوارها 
هم تهیه کنند، شروع به فهرس��ت بندی و شمارش نوارها 

کردیم که حاصل آن ۸0 هزار کاست مادر شد.
 8۰ هزار نوار -آن هم نوار مادر- عدد اعجاب انگیزی است! 
یعنی به ازای هر یک سال عمرتان یکهزار نوار ضبط کرده اید. 
با این اوصاف تعداد نوارهای تکثیری میلیونی خواهد شد. 
خاطرتان هست دقیقا چه شد که به تکثیر نوارهای مذهبی 

مشغول شدید؟
من از کودکی به هیات علاقه داشتم و حتی تعزیه خوانی 
می کردم. 12-10 س��اله بودم که شاگرد مغازه یک بقالی 
شدم و از صاحب کارم که مرد متدینی بود، بهره های معنوی 
بس��یاری بردم. چند س��ال به همین طریق و در شاگردی 
س��پری شد تا اینکه در س��ال 132۸ پدرم به رحمت خدا 

رفت و مجبور ش��دم برای تأمین مخ��ارج خانواده به اراک 
ب��روم. در ایام س��قوط دولت مص��دق، گاهی ت��ا 3 بار در 
روز مجبور می ش��دیم مغازه را ببندیم که این وضع باعث 
ش��د دقیقاً ف��ردای روز کودتا به تهران آم��دم و کارگری، 
سیمانکاری، چای فروشی و... را تجربه کردم. سال بعدش به 
درخواس��ت دایی ام دوباره به اراک بازگشتم تا در مغازه اش 
به او کمک کنم. بعد از مدتی همانجا ازدواج کردم و س��ال 
1335 با همسرم به تهران آمدیم. سرتان را درد نیاورم، چند 
س��الی در کارهای مختلف بودم تا اینکه در سال 1353 با 
راهنمایی پیش نماز آن وقت مس��جد علی بن الحسین)ع( 
مغازه نوارفروشی را در محل فعلی )منطقه 14 تهران، محله 
موتورآب( راه اندازی کردم. البته از قبل آن به نواهای مذهبی 
و سخنرانی ها علاقه داشتم و خاطرم هست سخنرانی امام 
در مدرسه فیضیه در س��ال 1341 را تهیه کرده بودم و به 
دوس��تان و آشنایان امانت می دادم تا گوش کنند. باز یادم 
هست روزی که مغازه را راه اندازی کردم 200 نوار داشتم و 
برای تجهیز نوارفروشی، کاست ها را از »نغمه سرای اسلامی« 
سرچهارراه امیریه تهیه می کردم که البته بعدها به خیابان 

لاله زار نقل مکان کردند.
  اگر اشتباه نکنم انجمن نغمه سرایان مذهبی شرق تهران را 

هم همان سال راه اندازی کردید...
بله! ب��ا همراهی مرحوم محمدعلی مردانی و علی اکبر 
نوری انجمن را به صورت س��یار، ه��ر هفته در خانه یکی 
از اعض��ا راه ان��دازی کردیم. آن زمان آقای��ان نوری، ژولیده 
نیشابوری، طایی شمیرانی، عزیزالله مبارکی، حسین بابایی، 
رافع تبریزی، رضا عربی، اسدالله سلیمانی، غلامرضا سازگار 
و حاج علی آهی پای ثابت انجمن بودند که غیر از 3 بزرگوار 
آخری، مابقی به رحمت خدا رفته اند البته بعد از انقلاب و 

از س��ال 61 به درخواس��ت آقای 
س��ازگار در مجمع الذاکرین هم 
فعال شدم و تا الان 2125 جلسه 
3 ساعته از مجمع را ضبط کرده ام 

که 9هزار کاست می شود.
 از همان سال 61 در حوزه هنری 
سازمان تبلیغات اسلامی مشغول 

به کار شدید؟
نه! آن زم��ان که اصلا نامش 
حوزه هنری نبود و گمان می کنم 
حوزه اندیشه و هنر اسلامی بود. 
س��ال 5۸، پسرعمویم در مدرسه 
عالی شهید مطهری مشغول بود و 
مرا معرفی کرد و آنها به من گفتند 
اگر می خواهی بیشتر انجام وظیفه کنی، بیا اینجا و نوارهای 
انقلابی را تکثیر کن تا به شهرستان ها بفرستیم. همزمان 
آنجا هم مشغول شدم و البته بعداً حضرت امام دستور دادند 
مدرسه همان مدرسه بماند و مکان دیگری برای حوزه در 
نظر گرفته شود که ابتدا در خیابان اکباتان )حوالی میدان 
بهارستان( و سپس در خیابان س��میه )روبه روی دانشگاه 
امیرکبیر( مستقر شدیم. در واقع بنده اولین کارمند واحد 
س��معی و بصری حوزه لقب گرفتم و بعداً سرپرس��ت آن 
شدم و حدود 30 نفر کارمند داشتم. در سال 71 هم اولین 

بازنشسته این واحد شدم.
 برگردیم به جلسات سخنرانی مرحوم کافی. شما چند نوار 

از سخنرانی های ایشان دارید؟
من 195 س��خنرانی از مرحوم کافی دارم و البته اخیراً 
س��خنرانی هایی از ایشان در اصفهان پیدا شده که در حال 
گوش کردن به آنها هستم تا اگر با آرشیو من متفاوت است، 

آنها را هم به نوارهایم اضافه کنم.
 قبل از انقلاب ف�روش نوارهای آقای کافی به چه صورت 

بود، حکومت کاری به آن نداشت؟
خیر! آن وقت ه��ا نوار آقای کافی مجاز ب��ود، اما رژیم 
بش��دت با نواره��ای امام برخ��ورد می کرد. ب��رای همین 
نواره��ای ام��ام و نوارهای انقلابی را تکثی��ر می کردم و در 
قفس��ه مخصوصی می گذاش��تم اما رویش برچسب کافی 
م��ی زدم! به این ش��کل که دفتر مخصوصی داش��تم و در 
آن مش��خص بود نوار کدگذاری ش��ده با نام مثلا »کافی 
7« مربوط به رس��اله امام اس��ت یا نوار »کافی 3« مربوط 
به س��خنرانی آیت الله بهشتی بود. اگر اوضاع خیلی خراب 
می شد حتی برچسب کافی هم روی نوارهای امام نمی زدم 
و آنها را داخل س��طل آش��غالی جلوی مغ��ازه می ریختم. 

 ملت خودش��ان ای��ن موضوع را می دانس��تند و می رفتند 
بر می داشتند.

 آن نوار وصیتنامه مشهور ایشان را هم دارید؟
بله! البته آقای کافی دو بار بالای منبر وصیت کردند، 
در یک نوار ایشان روضه موسی  بن جعفر)ع( می خوانند 
و وصیت خودش��ان را هم اعلام می کنند. در نوار دیگر 
رسماً و مس��تقیم از امام یاد می کنند و خاطرم هست 
به وضوح وقتی وصیت می کردند بدن ایشان می لرزید. 
آقای کافی روی منبر وصیت کرده بود: »اگر وسط هفته 
مردم، جنازه مرا تا جمعه نگه دارید و کنار جنازه ام ندبه 
بخوانید«. جالب اینکه آن تصادف ساختگی روز جمعه 
بود و ایشان روز جمعه شهید شد. ما که از قضیه باخبر 
شدیم، با چند نفر از دوستان بلافاصله راه افتادیم رفتیم 
مش��هد، آنجا که رسیدیم گفته ش��د قرار است مراسم 
تشییع جنازه در تهران باشد. بلافاصله راه افتادیم سمت 
تهران. یعنی دقیقا 24 س��اعت رفت و برگشت ما طول 
کشید و آخر سر هم نتوانستیم در مراسم شرکت کنیم.

 به عنوان حسن ختام مصاحبه، خاطره ای از مرحوم کافی 
دارید برای ما تعریف کنید؟

س��ال 53 در همین محله آب موتور مس��جد علی بن 
الحس��ین)ع( را بنا کردیم، اما پ��ول آن را بدهکار بودیم، 
ضمن اینکه مسجد حیاط نداشت، چون آن زمان وسعمان 
فقط در حد بنای مس��جد بود. گفتیم چه کنیم که پول 
بدهی مسجد جور شود؛ ضمن اینکه بتوانیم زمین کنار آن 
را هم خریداری کنیم و مسجد حیاط دار شود. به ذهنمان 
رسید از آقای کافی کمک بگیریم. آن زمان ایشان به ایلام 
تبعید شده بود. با چند نفر از دوستان رفتیم ایلام خدمت 
آقای کافی و از ایشان قول گرفتیم به محض اتمام دوران 
تبعید و بازگش��ت به تهران، اولین منبر را در مس��جد ما 
بروند تا از خیل جمعیت مشتاقی که می آیند برای مسجد 
کمک مالی بگیرند. آقای کافی قبول کرد، بعد پشت س��ر 
ایش��ان یک نماز جماعت ۸-7 نفری خواندیم که هروقت 
یادم می افتد اشک در چشمانم جمع می شود. آقای کافی 
ی��ک قنوت در آن نماز گرفت که فک��ر می کنم 20- 15 
دقیقه طول کشید و همه ما در آن قنوت گریه می کردیم...  
حاج آقای کافی دو - سه ماه بعد که مدت تبعیدش تمام 
ش��د، طبق وعده قبلی اولین منبر در تهران را در مسجد 
ما س��خنرانی کردند و جمعیت عظیمی آمده بود و تمام 
خیابان ها پر از آدم بود. آن ش��ب ح��دود 21 هزار و 700 
تومان پول جمع شد و برای اینکه بدانید این مبلغ چقدر 
زیاد اس��ت باید بگویم من آن زمان خانه خودم را 1400 

تومان خریده بودم!

گفت وگو با مردی که ۸۰ هزار نوار مادر دارد

نوار امام را با برچسب کافی می فروختیم

هرمزگان

محمد حسین کلهر


